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Kal le delala sindikalna podružnica v preteklem letu 
To v p r a š a n j e m i je zastavil eden naš ih vo

d i l n ih u s l u ž b e n c e v in m i dejal , da bo to tipkano v 
n a š e m časop i su . H o č e š nočeš , moral sem malo po
brskati po svoj i g l a v i i n konceptu za letno poro
či lo predsednika in tajnika, i n zbrati nekaj podat
kov, da ljudje ne bodo tako mis l i l i , kot mis l i jo na 
R e p u b l i š k e m odboru, da smo na j s l abša p o d r u ž n i c a . 
2e vnaprej pa opozarjam cenjene bralce, da bom 
pisal brez statistik, da to pisanje ne bo predolgo-
č a s n o . 

P revzem vodstva 

N o v i I zv r šn i odbor je prevzel vodstvo s indi
kalne p o d r u ž n i c e v času , ko je s lovela ko t ena naj
bol jš ih s ind ika ln ih p o d r u ž n i c . V novem odboru je 
ostalo nekaj č l a n o v starega odbora, da z a č e t e k n i 
b i l t ežak . N a p r v e m sestanku si je Izv j šn i odbor 
postavi l naslednje naloge: graditev de lavskega 
doma, uvedbo posvetovalne ure za č l a n e in 100",; 
v č l a n i t e v de lavcev v sindikat, to poleg drugih na
log. Za r e š e v a n j e problemov i n ostvari tve zadanih 
nalog je imel IO n ič manj kot k a k i h 35 sej. S k l i 
canih je b i lo pet m n o ž i č n i h sestankov. K a j so raz
pravl ja l i na teh sestankih? 

Zas lužk i delavcev 

K i s l o jabolko, v katerega je moral ugr izn i t i 
s indikat , je bi la sestava tarifnega p rav i ln ika po 
uredbi o za s lužk ih de lavcev in u s l u ž b e n c e v , k i je 
p redvideva la p o v p r e č j e za s lužka za lesno indu
str i jo 32 d in , a za ž a g a r s k o 31 d in na uro. To
var i š i , k i so p r i sestavi sodeloval i , so kaj kma lu 
ugotovi l i , da je to p o v p r e č j e prenizko. 2e na na
slednji seji IO so zahteval i , da se s k l i č e m n o ž i č n i 
sestanek na ka te i em naj se č l a n o m p r e d o č i dejan
sko stanje. N a m n o ž i č n e m sestanku so posegli v 
d iskusi jo š t e v i l n i č l an i . N a podlagi te je bi la sestav
ljena resoluci ja v kater i smo zahtevali razvel javi tev 
te uredbe in v rn i t ev na dotedanje p o v p r e č j e . Repu
bl i šk i odbori so s t av i l i tozadevne predloge, Zvezna 
v lada je svoj sklep razve l jav i la , de lavcem pa so 
ostala tudi za lansko leto predlanska p o v p r e č j a . 

I zbo l j š an j e ž i v l j e n j s k e g a standarda t 

Sporazumno z up ravo podjetja je IO do loč i l p r i 
p r av l j a ln i odbor za gradnjo delavskega doma, k i se 
je sestal, a l i pokaza lo se je, da na t o v a r n i š k e m 
zeml j i šču n i pr imernega prostora. Dom bi p r e v e č 
stal i n b i l i so š e drugi pomis leki . Zato do gradnje 
ni p r i š l o . U p r a v n i odbor nam je predlagal , da se 
preuredijo b i v š i gos t i l n i šk i prostori p r i Puntarju. 
T o zamisel je n a š I zv r šn i odbor pozdrav i l . N a š a 
menza je ena n a j l e p š i h v okraju, č e ne celo v 

vsej S loven i j i . V njej bodo naš i de l avc i dob i l i za
dostno hrano po zmernih cenah. Za menzo bo mo
ralo seveda n a š e podjetje nekaj pr ispevat i . Upamo 
pa, da bo oseba, k i bo menzo upravl ja la , znala najti 
vse nač ine , da pride do prehranbenih in drugih 
a r t ik lov po č imbol j ugodnih cenah. Š k o d a je samo, 
da prostori niso več j i . 

V e č k r a t smo razpravl ja l i tudi o s tanovanjskih 
problemih, nismo pa naš l i izhoda. M o g o č e bo bo
d o č a komuna n a š l a kak n a č i n za u b l a ž i t e v stano
vanjske stiske. 

Hig ienska i n t e h n i č n a zašč i t a 

Izvršni odbor je predlagal odgovornim us luž
bencem, da izvedejo napeljavo pitne vode, posta
vi tev s t r an i šč in odvajanje prahu iz de lovn ih pro
storov. Naš i č lani so se verjetno razvese l i l i , k o je 
pr i tekla voda v tovarno i n bo v kra tkem tudi v sto-
larno in da bodo s t r a n i š č a v obeh n a j v e č j i h oddel
k i h kmalu dana v uporabo. Žele l bi opozor i t i n a š e 
č l ane , da dela pr i s t r an i š č ih niso bi la malenkostna. 
Za primer omenjam samo izkop ponika ln ice p r i to
varni , iz katere je bi lo treba izmetati ok rog 120 m : l 

materiala in odpeljat i skoraj to l ikšno k o l i č i n o ka 
menja. Tud i kar se t iče prahu je zdaj bolje, ker so 
postavljene odvajalne naprave. 

Po l i t i čno delo 

M e d nami so č lani , k i trdijo, da Izvršn i odbor 
po l i t i čno n i dela l . M o g o č e bodo svoje mnenje spre
meni l i , če navedem nekaj podatkov. 

V letu 1953 je v podjetje prihajalo 16 izvodov 
»De lavske e n o t n o s t i « . V lanskem letu je b i lo 100 
n a r o č n i k o v , se pravi , vsak 16. č lan n a š e g a ko lek 
tiva je prejemal ta č a s o p i s . Ravno to l iko smo raz
de l i l i » P r e š e r n o v i h kn j ig« . 

Imeli smo tudi d v a m n o ž i č n a sestanka in smo 
na njih obravnaval i p o l i t i č n a v p r a š a n j a . 

Vse svoje moči smo da l i za čim u s p e š n e j š o pro
s lavo 1. maja in za izvedbo tombole, katere čist i 
d o b i č e k je b i l namenjen gradnji telovadnega doma. 
P r i teh dveh pr i red i tvah je b i lo zaposleno nič manj 
kakor 90% naš ih č l a n o v od vseh sode lu joč ih . 

Izlet n a š e mladine v K o p e r smo podpr l i denarno. 
Za š t a j e r s k e poplavl jence smo med n a š i m i č lan i 

zbral i 63.000 dinarjev, kar je lepa vsota, k i p r ika 
zuje n a š o agilnost in pa p o l i t i č n o zavest naš ih 
č l a n o v . 

Organ iz i r a l i in mater ia lno podpr l i smo odhod 
naš ih č l a n o v na pros lavo v Č r n o m e l j , k i se je je 
ude lež i lo 40 n a š i h č l a n o v . 



Pros lave na O s t r o ž n e m se je u d e l e ž i l o 170 č l a 
nov, a m a t e r i a l n i p r i spevek p o d r u ž n i c e je z n a š a l 
15.900 d ina r j ev . 

Ce se v vse to poglobimo, moramo iskreno p r i 
znat i , da je to zahtevalo v e l i k o naporov i n da je 
b i l o treba d o s t i dobre vol je č l a n o v I z v r š n e g a 
cdbora , da smo vse to i z v e d l i . Upamo, da bodo 
d o b r o n a m e r n i k r i t i k i to p r i zna l i . 

K u l t u r a i n prosveta 

N a tem p o d r o č j u smo s p a l i spanje p r a v i č n e g a 
vse do 11. j u l i j a , ko so na n a š o tombolo pr iš l i G o r i -
č a n i — D P D Svoboda , tovarne p o h i š t v a iz N o v e 
G o r i c e . N a pobudo n a š e g a n a j a g i l n e j š e g a č l a n a , 
t o v a r i š a d i r ek to r j a , smo p r i če l i r azmiš l j a t i , če ne bi 
bi lo m o g o č e tud i p r i n a š i h d e l a v c i h takega dela 
pož iv i t i . V n a š odbor amo koop t i r a l i za prosvetarja 
t o v a r i š a F r a n c a S t r aža r j a , k i je s podporo drugih 
p reb i l g lobok z a m r z l i led i n formira l fo lklorno, dra-
matsko, p e v s k o i n š a h o v s k o sekci jo , k i delajo pod 
o k r i l j e m L P D » J e r m a n Remig i j« . Krs tne predstave 
p r v i h treh sekc i j - skup in smo 23. januarja v i d e l i v 
G o r . i n D o l . Loga tcu . Lahko se pohva l imo, da urno 
gledalce z a d o v o l j i l i , č e p r a v je Logatec na glasu k o t 
dober k r i t i k , k i mu vsaka stvar ni dobra in jo 
t e ž k o p r e b a v i . Š a h o v s k a sekc i ja pa č a k a na pro
store v m e n z i . 

23. januar ja , p r i k rs tn ih preds tavah n a š e sekcije, 
smo n a v e z a l i p rog ram na 10. oble tn ico obnovi tvene 
konference j ugos lovansk ih s ind ika tov . Č lan n a š e g a 
k o l e k t i v a je p r i k a z a l sklepe obnovi tvene konfe
rence in izpoln jevanje ist ih. 

K l j u b even tua ln i k r i t i k i s i dovol ju jem, da pod 
to t o č k o š e d o d a m : D r u ž a b n o popoldne v »S t a r em 
m l i n u « nam n i uspelo kl jub n a š e m u ne ravno majh
nemu trudu. D e ž je n a m r e č kar naprej l i l in n i k a 
zalo d rugega k o t pr i red i tev odpovedat i . Še p r i pre
v o z u pa so n a š i č l an i na š l i novo r e š i t e v v tem, da 
smo j e d a č o i n p i j a č o prese l i l i k »Prčonu« in iz po
p o l d n e v a n a p r a v i l i d r u ž a b n i v e č e r , k i je lepo uspel . 
Seveda je b i l o nekaj u ž a l j e n i h , k i so av tomobi l , k i 
nam ga je podjetje dalo na razpolago, z a m u d i l i in 
so mora l i c a p l j a t i p e š v Logatec. K e r pa k »Prčonu« 
n i b i lo v seh č l a n o v , smo zopet vse p r e v l e k l i v to
va rno i n ž e d rugega dne n a p r a v i l i d r u ž a b n o po
poldne, k i je trajalo ob d o m a č i m u z i k i do 22. ure, 
ko smo zadnje goste s p r a v i l i domov . 

Po zas lugi č l a n a I z v r š n e g a odbora, t o v a r i š a Pr i ' 
m o ž i c a , smo o rgan iz i r a l i š e » v i n s k o t r g a t e v « , k i j« 
zelo lepo uspela i n p o d r u ž n i c i pr ines la lep d o b i č e k 

Ime l i smo namen pr i redi t i š e si lvestrovanje, pa 
n i s m o i m e l i na razpolago prostorov. 

Posoj i la č l a n o m 

Po k o n č a n e m o b r a č u n u v inske trgatve je Izvršni 
odbor d o l o č i l , d a se tedaj pr idobl jen i denar da čla
nom na k r a t k o r o č n a posoji la. To je tudi izvedeno 
in kaj lepa vsota k rož i med č lan i , k i jo v rača jo v 
m e s e č n i h obrok ih . 

To so v g l avnem s o n č n e s trani n a š e g a dela, ne 
smem pa z a m o l č a t i nekaj s e n č n i h , zaradi katerih 
smo i z g u b i l i dober glas, a te so: 

N a š tajnik je č l o v e k , k i mu administraci ja ne 
d i š i p r e v e č , s ta t is t ik i pa se ogne, če je le m o g o č e 
T a k o je ostalo n e r e š e n o eno s t a t i s t i č n o po roč i lo in 
nekaj dopisov v i š j ih forumov. O n trdi, da teh po
da tkov n ima in da j i h R O lahko d o b i po k ra j š i poti, 
a za r e š e v a n j e p o š t e in za pisanje zap i sn ikov nima 
stroja, ne prostora, lahko pa tudi premalo dobre 
vol je . Resn ic i na l jubo povemo, da bi bilo mogoče 
le dobro , če bi n o v i odbor funkcije tako razdelil , 
da b i b i l predsednik iz proizvodnje , a tajnik B 
uprave . M o g o č e bi potem šlo laže . 

B l a g a j n i š k o poslovanje je b l a g a j n i č a r k a vodila 
nekako tako, da je ves denar prejemala, n i ga pa 
tudi odvaja la . K e r tajnik K S S le ni prenehal trditi, 
d a za ap r i l n i nakazan pr ispevek za KSS , smo ga 
napros i l i , da i zv r š i rev iz i jo blagajne. Reviz i jo je 
p r i č e l 1. decembra . Po njegovih ugotovi tvah je za
devo ponovno pregledal nadzorni odbor. Primanjk
l jaj , k i ga je u g o t o v i l tajnik K S S in nadzorni od
bor, je b l a g a j n i č a r k a že v rn i l a v blagajno. Po na
knadn ih ugo tov i tvah pa razl ike še obstoje, zato je 
i z v r š n i odbor zapros i l za rev iz i j sko komisi jo, v ka
ter i so n a j b o l j š i f i nančn i s t rokovnjak i , k i bodo pre
g leda l i stanje blagajne. Odsek za notranje zadeve 
je za to stvar, ko t zadnji organ, zvede l prej, preden 
ga je obves t i l I z v r š n i odbor. 

To so grobi poda tk i o n a š e m de lu . Cenjeni bral
c i naj te podatke k r i t i č n o presodijo. Odloč i jo naj, 
č e SO' s e n č n e strani res m o č n e j š e od sončn ih . Oce
nijo naj, med k a k š n e p o d r u ž n i c e spadamo. M i s l i m , 
da ne med n a j s l a b š e . JP 

Ali se bomo v kulturnem delu osamosvojili V 
O tem v p r a š a n j u je b i lo že dost i govora pred 

d v e m a le toma, k o smo r azp rav l j a l i o us tanovi tv i 
d r u š t v a » S v o b o d e « v o k v i r u t o v a r n i š k i h de lavcev . 
M n o g o a rgumentov je b i lo takrat pro t i temu pred
logu in v r e s n i c i pogojev za samostojno d r u š t v o ni 
b i lo . V D o l e n j e m Logatcu je obstojal m o ć a n K U D 
» J e r m a n R e m i g i j « , k i si je s svo j im povojn im de lom 
us tva r i l m o ć a n renome in je posebno v dramatsk i 
de javnost i dosege l zav id l j i vo v i š i n o . 

D e l a v s k i k o l e k t i v tovarne je š t e l takrat le 150 
l jud i in ma lo je b i lo verjetno, da bi mogel samo
stojno de la t i , č e p r a v v malem obsegu. 

T u d i po u s t anov i t v i t o v a r n i š k e sekcije K U D n i 
de lo tako z a ž i v e l o kot b i moralo . Raz logov za to je 
b i l o v e č : po en i s t rani je v tovarn i n a r a š č a l de lav
s k i kader, k i je pr ihajal iz vse oko l i ce Logatca . 

l judje se niso pozna l i med seboj, obstojali so tudi 
razni p redsodk i l o g a š k i h de lavcev napram rovtar-
s k i m itd., tovarna je b i la v neprestanem razvoju, 
v o d i l n i kader, v k o l i k o r je tudi ime l smisla za pro
sve tno delo, n i moge l na tem pol ju pomagati. De
l a v c i , k i so i m e l i vo l jo do ku l turnega dela, so bi l i 
nekako p l a š n i , tako da tudi K U D » J e r m a n Remigij« 
v teh d v e h le t ih n i mogel v v e č j i meri ak t iv iz i ra t i 
n a š i h d e l a v c e v za prosvetno delo. 

V s e do januarja letos n i b i lo samostojnega na
stopa n a š i h de l avcev . V manj razgledanem delavcu 
OStainki p re teklos t i še vedno ustvarjajo o b č u t e k 
man jv rednos t i napram m e š č a n s k e m u č l o v e k u , in za 
Logatec drži , da se m e š č a n s k e tendence pr i dolo
č e n e m š t e v i l u l j ud i na v idez še vedno pojavljajo. 
Tega še ne moremo imeti za o p o r t u n i s t i č n i pojav, 



kajt i ku l tumo-prosvetno delo v o k v i r u K U D »Jer
man Remigij«, v katerem dela tudi p r e c e j š n j e š t e 
v i l o delavcev, je na v ' š i n i . V bl ižnj i in dal jn i oko
l i c i n i d r u š t v a , k i bi tako dobro in vsestransko 
de lova l . 

Z veseljem pa moramo ugotovi t i , da se je v naš i 
tovarni že ustvar i la monol i tna skupina 600 delav
cev iz n a j r a z l i č n e j š i h krajev (Rovte, Ho ted r š i ca , 
Črni vrh, Gor. Logatec itd.), k i so se med seboj že 
dobro spoznali in k i se že v p r e c e j š n j i mer i sami 
izobražu je jo , za kar naj nam s luž i jo naslednji po
datk i : list »Logaške n o v i c e « prejema in p reč i t a 
vsak naš delavec, na » P r e š e r n o v e knj ige« j i h je na
r o č e n i h 95, na s ind ika ln i tednik »De lavska enot
nost« j ih je n a r o č e n i h 100, »Ljub l jansk i d n e v n i k « pa 
prejema 80 delavcev. N a ostale č a s o p i s e in revije 
je n a r o č e n i h skupno še 75 de lavcev in name
š č e n c e v . Tako lahko takoj na p r v i pogled vidimo, 
da naš delavec v pr imer i z ostal im logašk im prebi
vals tvom verjetno precej v e č č i t a . 

N i čuda , da naš delavec v č e d a l j e več j i meri 
sodeluje pri de lavskem upravl jan ju podjetja, pri 
•sindikalnem ž iv l j en ju i n se tudi v večj i mer i za 
nima za delo o b č i n e in ku l tu rn ih ustanov v Logatcu. 

Uspela pr iredi tev v januarju jo mnogim naš im 
delavcem vcepi la zaupanje v lastne sile in zbudila 
zanimanje in veselje do prosvetnega dela. Verjetno 
bi na tem p o d r o č j u z dobr imi pr i jemi lahko akt i -
v i z i r a l i za prosvetno delo okrog 150 naš ih delavcev. 
Tova r i š i , k i so sode lova l i na zadnji pr i redi tv i , so 
predlagal i , naj bi se sedanja sekci ja K U D osamo
svoj i la v de lavsko prosvetno d r u š t v o »^voboda« . 
P r i tem predlogu pa moramo pregledati negativne 
in seveda tudi pozi t ivne strani. 

Ce bi v Logatcu nastalo novo d r u š t v o »Svoboda« 
se je bati, da b i se de l delavs tva , k i sodeluje pr i 
K U D » J e r m a n Remigi j« , od loč i l od tega d r u š t v a in 
zače l sodelovati p r i novem d r u š t v u . Tako pa ne bi 
b i l v prosvetnem delu d o s e ž e n noben napredek. 

Sedanji K U D ima seveda svoje prostore, gleda
l i ške rekvizi te , v e č a l i manj dober prosvetni kader, 
d o č i m b i novo d r u š t v o ne imelo n i č e s a r . 

N o v e m u d r u š t v u se ne bi i zp lača lo imeti kn j iž 
nice, ke r ima K U D res dobro, dve knj ižn ic i pa b i 

Zopet požar v 
V soboto popoldne, dne 19. januarja, je pogo

rela tovarna v Radomljah pr i Domža lah . Tovarna, 
k i je b i la v sklopu LIP Ljubljana, je izdelovala v 
glavnem stole in kosovno p o h i š t v o . Zaposluje pa 
okrog 250 de lavcev. 

Poža r je nastal v odde lku za barvanje z nitro-
Iaki. Iskra je p o v z r o č i l a eksplozi jo , takoj nato pa 
je s ledi l požar , k i je v nekaj u rah upepel i l tovar
n i ško halo. Osta la je samo ž a g a in suš i ln ica . Re
ši l i so nekaj strojev, medtem ko je v e l ' k a ko l i č ina 
po l i zde lkov zgorela. Samo gotov ih p i s a r n i š k i h miz 
je zgorelo 200. Skoda gre v desetine mi l i jonov d i 
narjev. 

Tovarno bo m o g o č e obnovi t i še le po v e č me
secih. 

To je v kra tkem č a s u že tretji poža r v lesni 
industr i j i , k i je p o v z r o č i l lesnemu gospodarstvu 
ogromno š k o d o . T u d i ta p r imer p o ž a r a nam je lah
ko ponovno opozori lo , da je treba nujno u p o š t e v a t i 

samo cep i l i in s lab i l i delo kn j i žn i c . Je še v e č pomi 
slekov, k i govore v p r id enemu samemu d r u š t v u v 
D o l . Logatcu. 

Druga stran tega v p r a š a n j a pa je naslednja. P r i 
novem de lavskem prosvetnem d r u š t v u bi se a k t i v i -
ziralo za prosvetno delo mnogo v e č kadra , in to ta
kega, k i doslej ni b i l še nikjer v k l j u č e n . T e ž a v e bi 
bile v resnici v e č j e , toda uspeh 'je ve l ik , če m i le 
enega samega delavca na tem polju p r ip rav imo do 
dela. Delavec potrebuje dost i več prosvetnega udej-
svetovanja, k i ga i zob ražu je , kot p o v p r e č e n uradnik, 
inteligent itd., k i si že v dobi šo lan ja pr idobi dolo
čeno prosvetno izobrazbo. 

Ver je tno je, da b i š e eno prosvetno d r u š t v o v 
Logatcu ne imelo negat ivnih, pač pa poz i t ivne re
zultate. P r i š lo b i do medsebojnega tekmovanja med 
druš tv i . D r u š t v e n i ak t i v i bi postal i bolj opera t ivni 
in bi t ekmoval i v pr idobivanju nov ih kadrov. 

Seveda pa novo d r u š t v o ne b i smelo i t i v pre
ve l iko š t ev i lo , t e m v e č naj bi se omeji lo na nekaj 
dejavnost i ko t so: dramat ika , pevska skupina, god
ba na pihala , š a h o v s k i k lub in folklora . 

Pojavl ja pa se nam p r i tem tudi m i - e l v zvez i z 
organizacijo komune, da naj bi S K U D » J e r m a n Re
migij« prevzel na tem p o d r o č j u nekako osrednjo 
vlogo d r u š t v a , k i b i nudi l oko l i šk im d r u š t v o m stro
kovno p o m o č in b i b i lo morda dobro, da b i v sa pro
svetna d r u š t v a po svoj ih preds tavnik ih b i la pove
zana p r i tem d r u š t v u s prosvetnim svetom, k i naj 
bi imel nalogo, č im bolj skladno in u s p e š n o sodelo
vat i na tem p o d r o č j u . 

N a vsak n a č i n pa je najbolje poiskat i srednjo 
not, preden pr idemo k n o v i m organizaci jsk im ob l i 
kam K U D . M o r d a bi b i lo bolje, če ima n a š a sekc i i a 
malo v e č j o samostojnost? O d l o č n o pa je potrebno 
z a v r e č i misel o bo l j š em f inančnem uspehu sekcije, 
če bi b i l i samostojni. Lahko bi se zgodilo obratno. 

N e mis l imo pa p r i tem v p r a š a n j u vsevedno go
vor i t i a l i dajati l in i jo in k a k o r k o l i v p l i v a t i na raz
voj prosvetnega dela v Loaatcu. To so ?amo n a š e 
mis l i glede na predloge n a š i h t o v a r i š e v , k i dela io 
na tem p o d r o č j u . V s e k a k o r pa bo potrebno te stvari 
temeljito razmis l i t i in po iska t i pot, k i bo v kor is t 
n a š e m u de lavcu . 

lesni industriji 
p o ž a r n o - v a r n o s t n e predpise ter na si lno previdnost 
in pazlj ivost , k i se zahteva od vsakega poedinca v 
lesnih tovarnah. Naj navedemo samo to, da je po
žar v Radomljah z a k r i v i l a nemarnost de lavca , k i je 
v a r i l v odde lku po leg posod z v n e t l j i v i m i l a k i . 

Ju t ranja te lovadba 



Norme — akordi 
L e t o š n j a uredba o p l a č i l n e m sis temu nalaga pod

jetjem, da uvede jo povsod, kjer je le m o ž n o , norme. 
M i smo v l a n s k e m lotu po sistemu norm že de l a l i 
v e č a l i manj . U s p e h i po normah so b i l i raz l ični . Po
kaza lo se je, da p r av i lno postavl jena norma da č lo 
v e k u v e č j o s t imulac i jo s p l ačo , napram tistemu, k i 
manj in s l a b š e dela . 

S laba s t ran norm je b i lo o b r a č u n a v a n j e . Za rad i 
toga je u p r a v n i odbor sk len i l , da bomo letos vze l i 
norme za osnovo , vendar bomo napram de lavs tvu 
u v e d l i a k o r d . To se p rav i , da ne bomo da l i v e č ce
n i k o v n o r m takole : pol i t i ranje 126 S o b e š a l n i k o v v 
8 u rah 105 k o m a d o v pr i u rn i p l ač i d i n 32, t e m v e č 
takole : od po l i t i r an ja 126 S p l a č a m o d in 3 za komad. 
P r i tem ne bo v a ž n a urna postavka, t e m v e č cena v 
d ina r j ih za en komad a l i za 100 komadov. P r i tem 
bcmo sistem o b r a č u n a v a n j a poenostavi l i . V s a k de
lavec bo l a h k o i z r a č u n a l , k o l i k o je na dan izde la l . 
T u d i admin i s t r a t i vno delo bo mnogo laže . 

A k o r d e bomo lahko u v e d l i skoraj v vse faze 
dela . G o t o v procent de la , k a k o r v m e h a n i č n i de lav
n i c i , bo brez akorda . T e ž e pa se bo uvedel akord v 
m i z a m i . T u bo verjetno skupin-.ki akord, tako da 
bomo za v e č faz de l a pr i enem a r t i k l u d a l i skupen 
ako rd in zi bodo d e l a v c i po ucpehu dela p l a č i l o 
d e l i l i med seboj . 

Precej t e ž a v bo p o v z r o č a l o tudi d o l o č e v a n j e 
akorda , posebno za ar t ik le , k i j ih bomo vze l i na 
novo v de lo . T u se bodo p o j a v i l i p r imer i , da bo 
ako rdna p o s t a v k a p ren izko a l i p rev i soko odmer
jena. Take poman jk l j i vos t i bomo m o r a l i po dolo
č e n i d e l o v n i d o b i seveda popravl ja t i . 

N e k a j n a š i h d e l a v c e v in mojs t rov si je ogledalo 
nekatere n a š e sorodne tovarne. P r i tem ugoto
v i l i , d a nastajajo pri de lu samem med tovarnami 
p r e c e j š n j e r az l ike . Nek je imajo več j i de lovn i urpeh, 
n e k o d pa m a n j š i . N a d e l o v n i ucpeh vp l iva jo tudi 
bo l j š i s t ro j i , p r edvsem rezkar j i in c i l inder ice , k i 
j i h p r i nas n imamo. V e n d a r je ugotovi tev na š ih 
l jud i taka, da pr i delovr .om uspehu nismo in ver
jetno tudi ne bomo zadnj i . T u d i p l a č e na uro imaio 
tovarne r a z l i č n e . Precej je tovarn, k i imajo n iž je 
p l a č n e pos tavke , nekaj pa j ih ima v i š je . Zaradi tega 
je n a š u p r a v n i odbor sk l en i l , da se nekatere n 'zke 
p l a č n e pos tavke poprav i jo . Doslej smo pop rav i l i 
p l a č e v s to la rn i , m i z a m i in ctrojni v galanter i j skem 
obratu. O s n o v n a n a š a naloga je, da popravimo urne 
p l a č e povsod , kjer so p ren izko postavljene, še pre
den d o l o č i m o realne akorde, tako da bo č im laže 
d o l o č a t i o snovo za postavl janje akordov. 

C i m pa bodo akordi d o l o č e n i , ne bo več razlik 
med p l a č a m i , r az l ike bodo le p r i m e s e č n i h izpla
č i l ih , k o bodo res p r idn i d e l a v c i lahko zaslužili 
precej v e č , k a k o r doslej . 

Za uvedbo a k o r d o v je po zakonu odgovoren di
rektor podjetja ter se morajo uves t i do konca me
seca marca , s icer bo podjetje in d i rektor kazno
vano z denarno kazni jo . Določi l i smo komisi jo za 
postavl janje ako rdov v kater i so: tov. Suhadolnik, 
tov. T u r š i č , tov. S t r a ž a r in še nekater i drugi de
l a v c i . Seveda pa je v p r v i v rs t i odgovoren za pra
v i l e n ako rd mojster oddelka, k i mora p r i sestavi 
ako rdov sodelovat i , odnosno j ih predlagat i . Pri tem 
mu bo pomagalo nekaj na jbo l j š ih de lavcev v oddel
ku . Cen t r a lna komis i j a pa bo tako predlagane akor
de pregleda la in v sporazumu z mojstrom oddelka 
even tua lno p o p r a v i l a . Nato pa bo o posameznih 
ako rdn ih pos tavkah še od loča l upravni odbor 
podjetja. 

P r i uvedb i akordov se bodo pojavl ja le razl ične 
t e ž n j e : neka te r i bodo zastopali s t a l i š če čim nižjih 
akordov , d rug i pa obratno. Dejansko pa je potrebno 
pos tav i t i akorde najbolj realno. A k o r d ne sme biti 
prenizek, k e r ne drž i , da bo z n i z k i m akordom de
lavec v e č zas luž i l . Ce bo akord nizek, bo produk
ci ja n i z k a in podjetje ne bo imelo f i nančnega uspe
ha in seveda tudi ne bo moglo p l a č e v a t i akordov. 
Ce pa bo akord prev i sok , bo trpela kva l i te ta in pod
jetje bo zopet na s l a b š e m in ravno tako dobrih 
f i n a n č n i h uspehov ne bo. Zato naj bo akord realen, 
da ga bo de lavec p r i normalnem de lu v osmih urah 
zmogel in da bo tudi kva l i t e t a izde lka dobra. 

To s t a l i š č e bo tudi uprava podjetja pri dolo
č a n j u a k o r d o v zastopala, ker je to pravi lno gospo
da r sko gledanje na delo. Ce bomo tako ravnal i , 
bomo v tem tudi uspel i . 

Gospoda r s tven ik i , k i se bavijo z v p r a š a n j e m 
no rm in s p ro ; zvodn jo , so se us tav i l i tudi pr i vpra
š a n j u s t imulac i je mojs t rov in de lavcev , k i delajo 
na s t roj ih in z razn imi p o t r o š n i m i mater ia l i . N i nam
r e č vseeno a l i d o s e ž e m o akord z v e č j o porabo ma
ter ia la a l i 7. n izko poTabo materiala. N i vseeno, če 
de lavec pr i enem stroju en mesec, pol leta al i celo 
vse leto, de la brez p o š k o d b e stroja. Tud i ni vseeno, 
č e oddelek tovarne, k i ga vod i mojster, točno izvr
š u j e p lan po izvodn je in č e i m a oddelek v redu ša
blone, dobro razporejeno delo, a l i pa če ima vse te 
poman jk l j i vos t i . Č e h o č e m o tudi tukaj napredovati, 
moramo uves t i t a k š n o nagrajevanje, k i kor is t i pod
jetju. K a k o i n na k a k š e n n a č i n bomo to dosegli, 
š e ni d o l o č e n o , vendar pa bo komis i ja za norme 
tudi o tem razprav l ja la in predlagala upravnemu 
odboru uvedbo takih ukrepov, k i bodo kor is t i l i pro
i zvodn j i in podjetju. 

N a s p l o š n o pa naš i de lavc i niso prot i akordom, 
t e m v e č j i h p r i č a k u j e j o , kajti p rav i akord lahko pra
v i l n o p l a č a d e l a v č e v trud. 

V M E N Z I 

A l i b i b i l i , p ros im t ako dobri , dia b i mi da l i kruh 
z d rugega konca mize? 
Rajši prosi te natakarja! 
Opros t i te . Z m o t i l sem se. 
A l i ste mar m i s l i l i , da sem natakar? 
O, to ne, p a č pa, da ste dobro vzgojen človek-



KONČNO 
Po dolgem, dolgem č a s u so se odprla vrata n a š e 

nove menze. N e š t e t e k r i t ike o p o č a s n e m delu pri 
gradnji menze so s tem k o n č a n e . Delavs tvo n a š e 
tovarne je dobi lo loka l , kjer bo po n izk ih cenah 
lahko prejemalo hrano. 

Polne tri mesece smo pr ip rav l j a l i lokale, kar 
sram nas je bi lo p o č a s n o s t i , toda k l jub dobri vo l j i 
ni š lo hitreje. Seveda moramo u p o š t e v a t i tudi to, 
da menze nismo de la l i kot pr ior i te tn i objekt s stal
no de lovno silo. Miza r j i so delaili le v svojem pro
stem času , zidarj i pa takrat, kadar je b i l dež . Po 
drugi strani so nas tež i le tež je in v a ž n e j š e naloge 
v tovarni sami in na drugih nov ih objektih, tako 
da za hitro delo ni b i l pravzaprav n i h č e zadolžen . 

N a sp lošno lahko r e č e m o , da je loka l lep. N a 
č r t e zanj je napravi l n a š arhitekt Kasa l . Miza r sko 
delo pa je izvedel s tremi p o m o č n i k i mojster A r k o 
L o k a l sam je za Logatec nekaj novega, ker je de
lan po nače l ih moderne arhi tekture. Zaradi tega 
nam je tudi marsikdo oči ta l , da je loka l prelep za 
delavce, da bi bilo morda bolje, če bi prostore :amo 
prebel i l i ter postavi l i vanj mize in začel i z menzo. 
N o , prav iz dejstva, da hodi k nam mnogo tujcev 
in da smo prav od teh s l iša l i mnogokrat v e č e.li 
manj posmehlj ive in zlonamerne opazke, da v Ju
goslavi j i delavstvo je v barakah, smo hoteli za 
n a š e delavce p r ip rav i t i l oka l , v katerega lahko brez 
sramu peljemo vsakega tujca. Dejansko pa tudi 
drži , da mora biti dobro tudi za de lavca in ne >;amo 
za gospoda! Prav tako je v a ž n o , da se p o č u t i dobro 
in udobno v lokalu naš delavec, k i ustvarja, kakor 

h a 
pa mestni gospodič , k i mnogokrat živi na račun 
de lavcev . 

P r v i prostor menze, k i bo v glavnem služil za 
jedi ln ico , ima viseči le tvani strop z indirektno svet
lobo. Ta konstrukci ja stropa je za nas nekaj no
vega, vendar lahko r e č e m o , da se lepo podaja sobi 
ter s luž i tudi za okras prostora. Tudi vetrolov je 

Kaj pa 
Določena je! Tudi de la se na formiranju ko

mune. Izvoljen je bi l 26-č lansk i in i c i a t ivn i odbor s 
t o v a r i š e m M o l k o m na če lu . Tud i organizacijska 
komisi ja je že pr iče la z delom. Sedaj se dela na 
statutu, na kadrovskih problemih, in kar je tudi 
v a ž n o , na stanovanjskem v p r a š a n j u . Treba bo hi 
tro p r ip rav i t i prostore v poso j i ln i c i za pivarne ko
mune. V prostorih sedanje o b č i n e v G o m j e m Lo
gatcu se bo pa verjetno uredi lo 5 stanovanj, tako 
da bo vsaj delno pomagano s tanovanjski st iski . 

P reb iva lc i Laz in J a k o v i c e so se na zborih v o 
l i v c e v odloči l i skoro 100'?; za l o g a š k o komuno, 
•prav tako pa tudi v G a r č e r e v c u . Tako je meja bo
d o č e komune že skoro popolnoma d o l o č e n a . 

Masovne organizacije so tudi zače le z delom za 
b o d e č o pri lagoditev komune. Zveza komunistov je 
že združ i la komitete Rovt in Logatca v skupni ko
mitet in je bM izvoljen za sekretarja komiteta stari 
par t i j ski borec in revolucionar , t ova r i š M o l e k 
— Punitar. Tud i soc ia l i s t i čna zveza pr ipravl ja nove 
organizaci jske oblike. Organizaci je bodo potrebo
vale za svoje delo tudi prostore. Sedanja dvorana v 
stari o b č i n s k i hiši ter š e dve sob i so za te potrebe 
že d o l o č e n e . 

S l u ž b o je nastopil tudi novi obč insk i tajnik tov. 
C e š a r e k , k i pa trenutno dela n a j v e č na organizaci j i 

SMO ZAČELI 
lep in potreben. Ze lo lepo se podaja lesena stena 
z v i t r ino in s l ikami na š ih izdelkov. M i z e in s tol i so 
lepo izdelani , prav tako je lepa solidno zgrajena 
peč . M n o g o k r i t i ke je pr i opazovalc ih vzbudi la 
kockana stena, češ da bo mokra . No, dejstvo je, da 
to ne drži . Re j pa je, da kocke kot material za 
oblogo niso tako lepe, kot bi b i l lepo klesan granit . 
In res je stena v ide t i malo umazana, vendar se pa 
na s p l o š n o podaja celotnemu prostoru. In k o n č n o 
še freska na steni. Fresko je napravi l profesor Dov-
jak iz l o g a š k e gimnazije. Ta freska je predmet naj
več j ih k r i t i k naš ih de lavcev in ostalih obisko
valcev. Tud i nam se ne dopa.de! Res zo barve lepo 
izbrane, tudi vsebina s l ike je primerna, toda n a č i n 
pr ikazovanja l judi in dela, je za naš okus slab. Tak 
n a č i n s l ikanja je s icer danes sp lošno razš i r jen po 
mestih ter ima mnogo p r i s t a š e v in mnogo nasprot
nikov. M i sami mo mnenja, da bi moral t o v a r i š 
s l ikar bolj » l judsko«, k a k o r pravimo po d o m a č e , 
pr ikazat i d i k o . N o , s l ika je gotova in bo verjetno 
predmet mnogih k r i t i k tudi v naprej, vendar jo 
bomo pust i l i , da če ne bo v s p l o š n o veselje, bo pa 
vsaj v z a d o š č e n j e , da imamo v Logatcu p rv i p r i 
merek modernega s l ikars tva . 

Drugi manjš i prostor je namenjen za p o m o ž n o 
jedi lnico, služil pa bo naš im šah i s tom tudi za k lub 
sk i prostor ter tudi marsikdaj za kratke sestanke in 
s l ično. Kuhin ja je moderno urejena ter o b l o ž e n a s 
p lošč icami , k i j ih je dal lastnik h iše . 

Naš delavec pa seveda pr i menzi ne bo to l iko 
gledal na samo opremo prostorov, t e m v e č v p r v i 
vrst i na ob i lno in dobro kos i lo in še na nekaj, na 
— ceno. N a š e kuhar ice bodo napravile vse, da bo 
hrana dobra, naš de l avsk i svet pa bo mora l seveda 
tudi nekaj pr ispevat i , da bo hrana cenena. Ce bo 
hrana dobra in poceni , bomo oprav ič i l i obstoi men
ze ter lahko rek l i , da smo v razvoju tovarne in tudi 
Logatca zopet naredi l i korak naprej. 

Komuna? 
komune. N a j v e č t e ž a v bo pri izb i r i u r a d n i š k e g a 
kadra za komuno, k i bo po dosedanjih ugotovi tvah 
potrebovala v p rv i fazi razvoja k a k i h 30 uradni
kov. Tukaj misl imo predvsem na pravnike, agro
noma, gradbenika, ekonomista, ž i v i n o z d r a v n i k a in 
druge v i s o k o k v a l i f i c i r a n - uradnike. Treba bo gle
dati , da bomo d o b i l i č i m v e č u r a d n i š t v a iz vrst 
tistih, k i se vozi jo sedaj na d u ž b o na postojnski 
rk ra j in tudi v urade v Ljubl jani . Ce bodo vs i ti 
u radnik i pr ipravl jen i nastopiti s l u ž b o pr i komuni , 
bo to v p r a š a n j e l aže r e š l i i vo , v nasprotnem primeru 
na bo zelo t e ž k o dobi t i s trokovnjake v Logatec, 
ker pač n imamo dovol j pr imernih stanovanj. 

Iniciat ivni odbor je tudi že določil n a č e l n o ->o-
spodarsko l in i jo komune: v prv i vrst i naj bo ko
muna kmet i i sko-gozdarska ter je treba dati tej pa
nogi na jveč j i poudarek, v d rug i vrst i pa je potreb
no razvi t i industri jo do tiste mere, da bo zaposl i la 
v i šek delovne sile v komun i . M i s l i m o da je ta 
orientacija p rav i lna ! 

Samo delo na formiranju komune bo sicer š lo 
malo p o č a s n e j e , vendar bo to bolj koristno kot 
škod l j ivo , kaj t i potrebno je le temeljito p rouč i t i 
vsa v p r a š a n j a v tej zvez i , tako da ne bo kasneje 
napak in p r i t o ž b zaradi n e p r e m i š l j e n e g a dela. 

http://dopa.de


Kaj bomo investirali letos? 
L e t o š n j e le to bo napram lanskemu v pogledu in 

ves t ic i j slabo. V p o v o j n i h le t ih .smo v n a š i d r ž a j i 
n a p r a v i l i t o l i k o , d a zahteva n a š gospodarski polo
ža j ma lo p o č i t k a , ma lo us ta l i tve , da bomo l a h k o 
dobro i z k o r i s t i l i i n v p e l j a l i to, kar smo doslej na
p r a v i l i . O g r o m n e mi l i ja rde , k i so b i le invest i rane 
v n a š o t e ž k o indus t r i jo i n druge objekte, se mo
rajo z a č e t i p o č a s i obres tovat i . Po drug i s t rani je in
dustr i ja n a p r a v i l a ogromen razvoj , medtem ko je 
n a š e kme t i j s tvo š l o p o č a s n e j e naprej. Ogromne i n 
vest ic i je , pa m a l i p r i d e l k i kmet i j s tva p o v z r o č a j o , 
da je n a š s tandard sorazmerno nizek. Zaradi tega 
bo treba nekaj le t manj inves t i ra t i v industr i jo, po
s p e š i t i k m e t i j s t v o i n vsaj de lno poprav i t i ž i v l j e n j 
ske pogoje d e l a v s t v a . V sk ladu s tako perspekt ivo 
so tudi l e t o š n j i p l a n i inves t i c i j , k i so s i lno s k r č e n i . 
Res je, da v s a k a tovarna letos ne bo mogla to l iko 
nared i t i ko t b i rada, res pa je tudi , da je p rav i lno , 
da se n a š d e l a v e c malo o d p o č i j e ter malo bolje 
zaž iv i . T a k a je l i n i j a n a š e g a d r ž a v n e g a vods tva in 
mis l imo, da je tudi edino p r a v i l n a ! 

T u d i n a š a t ova rna bo letos s k r č i l a inves t ic i j ska 
de la n i m i n i m u m . V g l avnem bomo de la l i m i z a m o 
to l iko , d a bo v njej m o ž n a p rodukc i j a ter nabav i l i 
nekaj n o v i h s t ro jev , k i so za obratovanje nujno 
pot rebni . N a š u p r a v n i odbor je na svo j i seji raz
p rav l j a l o tem v p r a š a n j u . Potreb se je izkaza lo 
ogromno — k a r 34 m i l i j o n o v b i pot reboval i , č e b i 

ho te l i de lno uredi t i obrate. Sredstev bo pa kak ih 
16 mi l i j onov ! Tore j potrebna bo omeji tev in 
š t e d n j a . 

V o k v i r u sredstev se bomo moral i zadovol j i t i z 
n a j n u j n e j š i m ter p a č de la na izgradnji tovarne po
d a l j š a t i za par let. Seveda ne bomo imel i pr i tem 
nobene š k o d e , k i bi bis tveno vp l iva l a na naš razvoj 
in na n a š dohodek. N e bomo še imel i vratarnic, 
kompletne ven t i l ac i je , kompletne centralne kurjave 
in n a j m o d e r n e j š i h s t ro jev — toda imel i bomo naj
n u j n e j š e , k a r za pro izvodnjo potrebujemo. 

Ver je tno je, da n a m p o č a s n e j š i razvoj lahko 
samo kor i s t i , k a j t i mnogo reči imamo v proizvodnj i , 
k i j i h je potrebno izbo l j ša t i , mnogo je drobnih reči , 
d robn ih napak, k i j ih moramo odpravi t i in kar je 
tudi v a ž n o — letos moramo dat i v e č poudarka na 
s t rokovni razvoj n a š i h l jud i . Tudi razvoj l judi je 
inves t ic i ja , k i se s i lno hi t ro obrestuje ter prinese 
v č a s i h mnogo v e č k a k o r še tako moderen stroj a l i 
moderna t o v a r n i š k a dvorana ! 

Neka j pa je, ka r bomo letos uredi l i — n a š e 
pot i ! P o p r a v i l o po t i gre na r a č u n v z d r ž e v a n j a obra
ta, za k a r ima podjetje poseben fond. Pot i so v 
takem stanju, da ob malo v e č j e m dež ju lahko s 
č o l n o m p r i d e š o k r o g in okrog tovarne. V nač r tu 
imamo res temelj i to nap ravo cest s kamnom, k i ga 
bomo d o b i l i p r i i z k o p u g r i ča ter nato tudi asfalti
ranje vseh g l a v n i h prometnih poti. 

L o g a š k a . . . 
Saj vemo, d a p r i č a k u j e t e , da bomo spet k a k š n e 

ga ob i r a l i . N o , dos t i se niste zmot i l i . Danes se bomo 
us tav i l i p r i nekaj p rob lemih v naš i tovarni . Znan i 
proces o » d i l c a h « ima š e sedaj svoje posledice in 
to t a k š n e , k i n i so p r e v e č razvesel j ive . N a m r e č , š e 
mnogo kasneje , k o so bi le de l avke kaznovane, so 
nekatere pr iha ja le v pisarno ter p rav i l e : »Ta in ta 
d e l a v k a je tudi vze l a d i l co — kaznujte jo!« M i s l i 
mo, da tukaj ne gre za to, da b i podjetju s tem 
hotele k o r i s t i t i , ampak za to, da bi š k o d o v a l e svoj i 
sode lavk i . Res je, da moramo vsako tako pr i javo 
u p o š t e v a t i in tudi kaznova t i , res pa je tudi, da tak 
postopek ni lep. Č e h o č e š b i t i odkr i t , povej takrat, 
ko je za to č a s , ne pa takrat, ko se ti je sosed 
zamer i l in se mu h o č e š na tak n a č i n m a š č e v a t i . 

N a š S t r a ž a r , k i je n e k a k š e n »ku l t u rn i oče« za 
n a š o tovarno, n a m je poveda l z n a č i l e n pojav, k i 
se je dogod i l , k o so v a d i l i fo lk lorne plese: nek 
l o g a š k i de l avec a l i d e l a v k a je v svojem petel injem 
ponosu reke l : »Z rovtarco pa ne bom plesa l !« M i 
s l imo, da tak odnos do d e l a v c e v in sploh l judi iz 
d rug ih k ra j ev , n i p r av i l en . To se tudi nam logat-
č a n o m m a š č u j e , ka j t i tudi mi n i smo ne vem k a k š n i 
»nad l j ud j e« , k i b i i m e l i p r av i co z a n i č e v a t i svoje 
sosede. 

V e l i k a bo lezen nas vseh je, da v odnosih do 
l jud i š e vedno ž i v i m o v s ta r ih čas ih , ko so se šli 
»Rovta r j e« , »Čufa r j e« , »Hr ibce« , » Z i b a r š a n e « pa 
» u m a z a n e d e l a v c e « in gospode in š e velegospode. 
Č u d n o , p rav č u d n o je, da k m e č k i fant a l i k m e č k o 
dekle , k i de la v tovarn i in si k u p i bo l j šo suknjo, 
že smatra sebe za nekaj v i š j e g a od svojega soseda, 
k i nosi p o n o š e n o suknjo. Ja , ja, taki po jav i niso 
samo v Loga tcu , so tud i v naš i tovarni , č e pa po

gledamo vse skupaj , moramo ugotovit i , da smo vs i 
enaki , da se vseh nas de l avcev in uradnikov, č e ne 
iz sedanjega časa , pa iz preteklega časa , d rž i slama 
s k m e č k i h d v o r i š č . Toda to ne bi smela bi t i sra
mota, t e m v e č n a š ponos! Ponosni smo lahko, da so 
b i l i na š i p r e d n i k i d e l a v c i in kmetje, ponosni smo 
l a h k o na to, d a smo ljudje, k i delamo in lahko 
r e č e m o , da je vsak č l o v e k , k i dela, gospod, če se 
h o č e m o tako iz raz i t i , in vsak, k i ne dela in je lenuh, 
je napram nam nevreden ozi roma manj vreden. N o , 
v tem pogledu se moramo popravi t i ! 

Seveda je k r i t i k a huda i n marsikoga bol i , toda 
p o č a s i bo bo l j š e , pa bomo še vedno dela l i napake, 
pa se bomo še vedno k r i t i z i r a l i z namenom, da bo 
še bo l j še . 

Se nekaj , kar nam ne dela ponosa: takole ob 
deset ih z v e č e r se usuje v e č l judi čez tire in pr i tem 
zmerjajo ž e l e z n i č a r j e , ko t da bi b i l i oni k r i v i , da 
ne smemo preko t i rov! Dajmo malo pomisl i t i , da 
so ž e l e z n i č a r j i prav tako de lavc i kot mi, da je nj i 
hov m e s e č n i z a s l u ž e k prav tako majhen kot naš , 
de lo pa v č a s i h š e t ež j e kot n a š e ! Zakaj naj bodo 
potem oni barabe, č e izvajajo svojo s lužbo? Tudi 
p r i takih p r imer ih se k a ž e n a š a kul tura , k i je ne
vredna p o š t e n e g a de lavca ! 

N A S O D I Š Č U 

Sodnik : N o , a l i ste v l o m i l i tako, kakor sem 
prav sedaj opisal? 

Tat: N e , ampak zd i se m i , da tudi vaš n a č i n n i 
slab. 



Še teh devet . . . 
i. 

Brez vsac"ga pozdrava naj danes z a č n e m , 
ker s pesmico to se mudi t i ne smem. 
Dandanes t ežko je u s t r e č i l judem, 
zato tudi letos z devet im, z a č n e m . 

II. 

Kot p rv i naj danes na vrst i bo S K U D , 
k i zadnje je č a s e na nas b i l m a l hud. 
Pri seji na dnevnem je redu bi l spor, 
to meni se zdelo kot k a k š e n humor. 

III. 

Še nikdar se niso tako potrudi l i , 
zato smo se mi j im zelo začudi l i . 
P r i vsem tem pa bi la le ena je stvar, 
seveda, »le kdo bo kas i ra l d e n a r « ? 

I V . 

Za seje se take mi nismo zmeni l i , 
š e z v e č j i m veseljem smo k vajam hodi l i . 
Plat materialno smo d a l i na stran, 
ker prava enotnost je naš ideal. 

V . 

Pustimo pr i miru zdaj S K U D in denar, 
in rajši poglejmo v naš koledar. 
Se pe t i nam februar spet p r ib l i žu je , 
ko vsak izmed nas se spet mal poraduje. 

V I . 

P r iznan i ansambl iz Rovt bo igral , 
a vsak se zdaj v p r a š a : »Le kje bo ta s tvar«? 
V Gornjem Logatcu na tej vesel ic i , 
k i bodo izvedl i jo naš i gasi lci . 

VI I . 

O d n a š e stolarne se nekaj šuš l j a lo , 
pr i vsem tem resnice bi lo je prav malo. 
Saj č l o v e k š e že jen b i t i ne sme, 
kaj č a k a ga jutr i , on n i č še ne ve. 

VII I . 

N a koncu naj V a m se še mal o p r a v i č i m , 
če tudi š e letos koga kaj vp ič im. 
Pa tudi za lanske te pesmice moje, 
zagovor se naj bi g las i l kar takole: 

I X . 

K o t ž r t v e ste pr i š l i v novice zares, 
da tudi smeha ni manjkal ' vmes. 
Se nič ne hudujte ta ve l ik Vaš dar, 
ga bo zabe lež i l »nebešk i v r a t a r « ! 

»OSA« 

DROBNE NOVICE 
V januarju smo prodal i v A m e r i k o 250.000 ko

madov posebnih s to l čkov . Dobavl ja l i j i h bomo v 
enakih m e s e č n i h k o l i č i n a h skoz i celo le to 1955. 
Vrednost z a k l j u č e n e pogodbe znaša 90 mi l i jonov 
dinarjev. 

Okra jn i l judski odbor Ljubl jana-okol ica je pod
jetju nakaza l 6 mi l i jonov dinarjev za nakup stro
jev v inozemstvu. Podjetje je že zak l juč i lo p r i neki 
n e m š k i t v rdk i v K o l n u pogodbo, s katero bomo do
b i l i en b rus i ln i va l j čn i stroj znamke »Cars tens« in 
dva v isokoturna rezkarja. Predvideno bi mora l i pre
jeti stroje do konca februarja tega leta, vendar tra
jajo razni formalni pos topki pr i naš i banki i n ca
r in i zelo dolgo, tako da se bo poš i l j ka verjetno 
zakasnila. 

M r a z je p r e k i n i l delo gradbenemu podjetju, k i 
nam gradi objekte. Delo na stavbah tovarne se bo 
tako ustavi lo verjetno do konca februarja a l i še 
dlje, z gotovostjo pa upamo, da bodo dela popol
noma ož ive la proti koncu marca. N a š i mizar j i ko
maj č a k a j o , kdaj se bodo lahko prese l i l i v nove 
prostore, kaj t i delo v sedanjih galanter i jskih pro
storih je zanje silno t ežko , i n n ikakor ne morejo 
dosegati tistega delovnega uč inka , kot b i ga v 
dobro urejenih prostorih. 

De lovn i rekord. Rež i j ska grupa s svoj im vodjem 
J ože tom je v januarju izkopala v popolnoma skal 
natem terenu vodovodni jarek, 130 cm globok in pre
ko 120 m dolg,- v borih 12 dneh. De la l i so v nor
malniji de lovn ih urah, brez vsakih nadur, n i t i na 
akord. Rež i j ska grupa je s tem pokazala, da se de
l avc i zavedajo svoj ih nalog in potreb, k i j i h ima 
n a š a tovarna ter je k l j ub mrazu in dež ju č a s t n o 
izpoln i la svojo nalogo. 

Stolarna se izbol j šu je . Po res dolgem času so v 
zak l jučn i fazi dela na »špr ic kab in i« . Skoro vsa les
na podjetja imajo take kabine, kjer je delo p r i 
brizganju z n i t ro lak i na les zelo o l a j š a n o ter tudi 
ni tako zdravju š k o d l j i v o , kot je bilo pr i n a š e m 
dosedanjem n a č i n u . Upamo, da se bo to poznalo 
tudi na de lovnem uč inku . Barvarna stolarne dobi še 
en venti lator ter 8 v o z i č k o v , s ka ter imi bo meha
nizi ran promet. Tako bodo barvane s t o l č k e odva
ža l i z voz ičk i v sk l ad i š če , kjer se bodo posuš i l i ter 
v laga l i v zaboje. Brus i ln i ca stolarne dobi ven t i l a 
cijo. Tud i ta je b i la zelo potrebna, ka j t i sedaj je 
ta oddelek na j s l abše zavarovan v tovarni i n delav
ke zelo t ežko p r e n a š a j o ogromne m n o ž i n e prahu, 
k i ga p o v z r o č a b r u š e n j e lesa. Nabavl jene so tudi 
cev i za parno kur javo, k i bo z a č a s n o speljana v 
pol i t i rno, b a r v a m o in »špr ic kab ino« stolarne. T a 
kur java je nujno potrebna zaradi p o ž a r n e varnost i , 
ka j t i peč i na d rva in ž a g a n j e , k i so sedaj v uporabi , 
lahko povz roč i jo v teh odde lk ih eksplozije in poža r . 

Galanter i j sk i obrat je dobi l rezka ln i stroj znam
ke T. U . P. I. s 6000 obrati . Stroj smo preje l i za 
d a l j š e posojilo od tovarne lesnih izde lkov v Izol i . 
Stroj je izredno e k o n o m i č n o grajen ter smo odlo
čili , da bomo v naš i m e h a n i č n i de l avn ic i sami izde
l a l i 7 tak ih nov ih strojev. Zan imivo je, da n a š a 
k o v i n s k a industri ja tako lahkih , a tako potrebnih 
strojev ne izdeluje, in so n a š e tovarne za take rez-
karje še vedno navezane na izvoz. 

V letu 1955 je n a š e podjetje odkupi lo 14.000 m : l 

hlodovine ig lavcev in lastavcev. O d d r ž a v n i h gozd
nih uprav smo k u p i l i 8.300 m ; l h lodovine, od kmet i j 
sk ih zadrug 3.000 m 3 i n od p r iva tn ih posestnikov 
2.700 m 3 h lodovine. 

Galanter i j sk i obrat je osvo j i l produkci jo doslej 
na j t ež j ega o b e š a l n i k a W i s c h b o n , k i je najbolj idoč i 



o b e š a l n i k na a m e r i š k e m trgu. O b e š a l n i k smo tudi 
zašč i t i l i p r i pa tentnem uradu v Beogradu. Na j t ež j i 
p rob lem pr i t em o b e š a l n i k u je p rodukc i ja k o v i n 
sk ih de lov , za k a r smo moral i naprav i t i v e č k o m 
p l i c i r a n i h apara tov . Se težji p roblem pa je nabava 
poc inkane ž i c e . Po do lg ih borbah in i skanj ih je je
s e n i š k a ž e l e z a r n a uv ide la n a š o potrebo ter k l jub 
og romnim na logam, k i j i h ima, vzela v svoj pro
i zvodn i p rog ram tudi 50 ton ž ice za nas. S to k o l i 
č i n o nam je zas igurana celole tna n a š a produkci ja 
teh o b e š a l n i k o v . P r v a k o l i č i n a bo verjetno odpo
s lana že v mesecu februarju tega leta. 

Z a č e l a so se de la na n a š e m n a j v e č j e m useku. 
N a k o n c u nove lope moramo n a m r e č prekopat i g r č 
v obsegu 1000 m ' skale ter tako naprav i t i prosto 
pot za tir k s u š i l n i c a m . V o d j a r ež i j ske grupe trdi, 
da bo ta g r ič i z k o p a n do konca meseca feoruarja, 
vendar pa o tem dvomimo , kaj t i g r ič je le v e l i k 
in bo po n a š e m mnenju v e l i k uspeh, č e bo g r i č 
prebit do k o n c a marca. 

V januar ju je v n a š i t a p e t n i š k i d e l a v n i c i zmanj
ka lo vzmet i i n je zaradi tega š lo nekaj de l avcev na 
b r e z p l a č n i dopust . P lan t a p e t n i š k i h i zde lkov zaradi 
iega ni d o s e ž e n , š e bolj nerodno pa je to, da imamo 
ogromno n a r o č i l , k i j i h bomo na tak n a č i n s i la 
t e ž k o i z p o l n i l i . N a b a v a mater ia la za tapetnike, to 
je vzmet i in kardn^h odpadkov, je letos s i la t e ž k a 
ter bomo m o r a l i podvze t i mnogo v e č ukrepov kot 
dosle j , če bomo hote l i s su rov inami zas igurat i delo 
d e l a v n i c i . 

V tem mesecu je ob i ska l n a š o tovarno nek i 
a m e r i š k i ve le t rgovec , k i se je zanimal za celo vrsto 
a r t i k lov . Do prodaje ni p r i š lo , ker imamo vse kapa
citete že prodane . P rav tako nas je ob i ska l tudi že 
nek i h o l a n d s k i t rgovec, k i že od z a č e t k a jemlje pr i 
nas razne a r t i k l e . P roda l i smo v e č j o k o l i č i n o B 
stolov. N a t a n č n o k o l i č i n o bomo o b j a v i l i v d rug i 
š t e v i l k i n a š e g a č a s o p i s a , kaj t i med tem č a s o m bodo 
izde lan i p o i z k u s n i v z o r c i . V A n g l j i o smo prodal i 
tudi 9000 k o m a d o v š t o k e r l o v iz bukovine , k i j i h 
moramo d o b a v i t i do konca meseca maja tega leta. 

V vseh t ova rnah je o b i č a j n o mesec januar v iz
poln jevanju p l a n a n a j s l a b š i mesec. T u d i mi smo 
nekako p l a n i r a l i n i z k o oddajo izde lkov , no nazad
nje pa smo v i d e l i , da le nismo tako s lab i , saj je 
oddaja doseg la 28 mi l i jonov d inar jev napram lan
skem januar ju , k o smo oddal i le za 11 m i l i j o n o v 
d inar jev i z d e l k o v . 

Kode le C i r i l , vodja brusi ln ice , je zadovol jen! 
Dolgo č a s a , p r avzap rav vsak dan, je godrnjal , da 
m u manjka b r u s i l n i stroj za k r o ž n e ž a g e . In res je 
b i l stari ma lone neuporaben. Ta mesec pa je prejel 

„KOTEKS" 

novega , znamke »Bra t s tvo« , k i je izdelan po nem
š k e m sis temu » V o l m e r « . Stroj je dober teT je stal 
1.2C0.000.— d inar jev . Draga reč , — toda imet i ga 
moramo, č e h o č e m o dobro delat i ! 

V A m e r i k o odpotuje č lan Z d r u ž e n j a lesne indu
strije S loven i j e v t o v a r i š K r a m a r š i č , ter di rektor od
de lka f ina ln ih p roz ivodov podjetja Slovenijales , 
tov. dr. Reicher . N a m e n potovanja je, p r o u č i t i ame
r i ško t r ž i š č e galanteri je ter navezat i poslovne stike 
v več j i m e r i kot doslej z a m e r i š k i m i t rgovsk imi 
k rog i . T o v a r i š K r a m a r š i č pa ima posebno nalogo, 
da p r o u č i tudi a m e r i š k o proizvodnjo galanterije ter 
svoje izs ledke posreduje naš i industr i j i . V s e k a k o r 
je A m e r i k a ogromno t rž i šče za nas, k i n i v a ž n o 
samo po svojem obsegu, t e m v e č ,tudi zanimivo pO 
z d r a v i v a l u t i . 

V k o p r s k e m okra ju in sicer v mestu Izol i , se 
gradi n o v a t o v a r n a galanterije. Tovarna ima uvo
ž e n e že vse potrebne stroje ter bo p r i č e l a z obra
tovanjem v mesecu maju tega leta. Zapos l i l a bo 
ok rog 150 do 200 de lavcev . 

P r i avs t r i j sk i t v r d k i Irschik smo n a r o č i l i vagon 
n i t ro laka . To je n a š p r v i uvoz lakov. V i d e l i bomo, 
če je p ro izvodn ja z u v o ž e n i m i l a k i res kval i te t 
ne j ša . Neka te re n a š e tovarne n a m r e č zatrjujejo, da 
je sploh n e m o g o č e de la t i z d o m a č i m i l ak i . M i smo 
pr i tem bolj s k e p t i č n i , vendar bomo naprav i l i po
skus. P r e p r i č a n i pa smo, da bi morale n a š e tovarne 
že de la t i tako kva l i t e tne lake, da ne b i b i l po
treben n i k a k uvoz. 

BERASKA 

A l i b i m i l ahko d a l i kaj jesti? 
P o č a k a j t e malo , vsak č a s se v m e moj mož . 
H v a l a lepa, gospa, nisem l judožrc . 

G L O D A L K A 

» Z a k a j pa svo j i ž en i p r av i š miška !« 
»Ker vedno g loda po moji d e n a r n i c i ! « 

Z A K O N S K A 

M o ž : T i si osmo č u d o sveta! 
Zena : Ze m o g o č e . Toda gorje ti, č e te zalot im 

s katero izmed o n i h sedmih. 

NESREČA 

U s l u ž b e n e c : » T o v a r i š direktor , p ros im za p o v i 
š a n j e p l a č e — v č e r a j sem se oženi l« . 

D i r ek to r : »Za nezgode izven s l u ž b e vendar ne 
morete zahtevat i o d š k o d n i n e . « 

odkupuje po svojih zbiralnicah in kmetijskih 
zadrugah svinjske k o ž e po din 200.— kg za nepo

š k o d o v a n o domačo kožo . 

Kmetovalci, klavnice odrite vse praš iče in oddajte 
k o ž o najbl ižj i zbiralnici »KOTEKS-a«, ki Vam 

plača n a j v i š j o dnevno ceno. 

Izdaja K o m b i n a t lesno predelovalne industri je Logatec — O d g o v o r n i urednik M a l u s Branko — T i s k a 

t iskarna U m e t n i š k e g a zavoda v L j u b l j a n i 


